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می دهد برای حسن فتحی، مخاطب بسیار مهم بوده و 
مطابق با سلیقه آن ها، سریال را پیش برده است. این 
موضوع در دکور، لباس و آکساسوار هم مصداق پیدا 
می کند. اینکه تهیه کننده با دست و دلبازی خرج می کند 
و آنقدر درک دارد پولی را که خرج می کند چند برابر آن را 
در می آورد، در حالیکه متاسفانه خیلی از تهیه کنندگان 
این درک را ندارند و فقط تمرکزشان بر این است که کار 

را ارزان تمام کنند.
در »شهرزاد« تاریخ بهانه ای می شود تا عشق شکل 
بگیرد و قصه جلو برود و این توانایی و تسلط کامل 
نویسندگان »شهرزاد« یعنی فتحی و ثمینی است که 
موازنه بین مقوله عشق و تاریخ را حفظ کرده اند و یکی بر 
دیگری قالب نمی شود. فتحی زیاد علاقه ای به پرداخت 
مستقیم به تاریخ ندارد. او در آثارش تنها مقطعی از تاریخ 
را به تصویر می کشد و بیشتر قصه را پیش می برد و 
تاریخ بهانه ای برای نشان دادن نوع پوشش، دکورها و 

مناسبات خانوادگی و اجتماعی است.
به عنوان یک سینماگر ایرانی به سریال»شهرزاد« که 
در بخش خصوصی ساخته شده است، افتخار می کنم و 
برای حسن فتحی و همه عوامل این مجموعه آرزوی 

تندرستی و موفقیت دارم.

بارها اتفاق افتاده که سریال های نمایش 
خانگی را تا دو، سه قسمت دیدم و دیگر 
دنبال نکردم چونکه برایم جذابیت نداشت 
اما در مورد سریال »شهرزاد« اینطور نبود. 
به شدت مجذوب آن شدم و مثل بقیه مردم هر هفته منتظر 

عرضه قسمت جدید آن بودم.
زمانیکه فصل دوم این سریال عرضه شد ایران نبودم و 
در فروشگاه نزدیک منزل مان قسمت دوم فصل جدید را 
دیدم و یک هفته هر روز از آنجا پیگیر قسمت اول بودم 
که در نهایت در جایی پرویز فلاحی پور را دیدم و به من 
گفت قسمت اول را دارم و برات می آورم که خیلی لطف 

و مردانگی کرد و فردای همان شب برایم فرستاد.
»شهرزاد« سریال بسیار خوبی است. در این سریال 
بازی ها، فیلمنامه، کارگردانی و... فوق العاده است. به 
نظرم مهمترین نکته ای که موجب می شود تا فیلم یا 
سریالی موفق شود و مورد توجه مخاطب قرار گیرد، این 
است که مخاطب احساس کند به او احترام گذاشته شده 
است، که در مورد سریال »شهرزاد« این اتفاق به خوبی 

مشهود است.
طراحی های دکور، لباس و لوکیشن های »شهرزاد« 
بسیار مورد توجه قرار گرفته است که این موضوع نشان 

يادداشــت

به »شهرزاد« افتخار می کنم
کیومرث پوراحمد / کارگردان سینما و تلویزیون
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از نیمه فصل اول سریال شهرزاد و با عرضه گردنبند مرغ آمین، فروشگاه های اینترنتی زیادی اقدام به فروش 
غیرقانونی نسخه های تقلبی محصولات جانبی سریال شهرزاد کرده اند. کیفیت این محصولات به گونه ای 
است که بسیاری از مخاطبان، نارضایتی خود را در صفحات رســمی مجموعه اعلام می دارند و از آنجا که 
قوانین مربوط به حقوق مولف خیلی جدی گرفته نمی شود، امکان پیگیری چندانی در این زمینه وجود ندارد. 
به همین دلیل، فروشگاه اینترنتی رسمی محصولات جانبی سریال با عنوان »شهرزاد پلاس« راه اندازی و از 

این پس، تمامی محصولات مرتبط به همراه کد اصالت محصول به این شکل عرضه می شود.
این فروشگاه اینترنتی از آدرس www.shahrzadplus.com در دسترس علاقمندان است.

آغاز به کار فروشگاه اینترنتی محصولات جانبی شهرزاد

در هفته های اخیر، مخاطبان زیادی در صفحات سریال در شبکه های مجازی از برخی شایعات مطرح شده 
درباره شخصیت های سریال ابراز نگرانی کرده اند.

بر این اساس، روابط عمومی سریال اعلام می کند که اغلب شایعات مطرح شده درباره شخصیت های سریال 
صحت ندارد و مخاطبان می توانند با فراغ بال، آن را دنبال کنند. 

علاوه بر این، برنامه های ویژه ای برای مخاطبان در نظر گرفته شــده است که در هفته های آینده از طریق 
کانال رسمی سریال شهرزاد اعلام خواهد شد. 

به شایعه ها توجه نکنید

قسمت ششم فصل دوم سریال شهرزاد، یکشنبه هشتم مرداد ساعت ۲۲:۳۰ با حضور رویا نونهالی، گلاره 
عباسی و امیرحسین فتحی در پردیس سینمایی کورش به صورت محدود به نمایش در می آید.

علاقمندان به تماشای قسمت ششــم سریال شــهرزاد روی پرده ســینما، می توانند با مراجعه به سایت 
سینماتیکت نسبت به تهیه بلیت اقدام کنند.

قسمت های جدید فصل دوم شهرزاد، یکشنبه شــب ها در پردیس کورش رونمایی می شود و علاقمندان 
می توانند بلیت آن را به صورت اینترنتی تهیه کنند. 

رونمایی از قسمت ششم شهرزاد با حضور بازیگران
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ــا  ــه جاذبه ه ــه ب ــزارش »توج ــار در گ ــه به   روزنام
و سرگرمی ســازی« بــه قلــم علــی تاجیــک، دلایــل 
موفقیت ســریال شــهرزاد را برشــمرده اســت. روزنامه 
شــهروند نیــز بــه قلــم امیــن فرج پــور، تیتــر »کــوچ 
تلویزیونی هــا بــه ســرزمین موعــود« را بــه گزارشــی 
ــان و بازیگــران تلویزیون  از دلایل اســتقبال کارگردان
ــش خانگــی اختصــاص داده  و ســینما از شــبکه نمای

ــت. اس

 ســایت ســینما ســینما هــم در مصاحـــــبه ای بــا 
ــا  ــلامتی او را جوی ــت س ــور، وضعی ــز فلاحی پ پروی
شــده اســت. ایــن گفت وگــو بــا تیتــر »روایــت 
ــش  ــه جان ــی ک ــه حیات ــهرزاد از ۵ دقیق ــر ش بازیگ
را نجــات داد« 

ــد. ــر ش منتش

 از دیگــــــر 
زتاب هــای  با
ــه گذشــته  هفت
شــــــهرزاد،  
گفت وگـــوی 
مهدی سلطانی 
نی  ســتا و سر
در نقــــــش 
ن  شــم خا ها
دماونــدی بــا 
ــای  ــم ه ــیاری از فیل ــهرزاد از بس ــت ش ــر »کیفی تیت
ســینمایی بالاتــر اســت« بــود. ایــن گفت وگــو بازتــاب 
ــه  ــت و البت ــف داش ــای مختل ــادی در خبرگزاری ه زی
ــر  ــم، در فضــای مجــازی منتشـ ــی از آن ه بخش های

 . شــد

  از میــان مطالــب شــماره قبــل هفته نامــه شــهرزاد 
و عــلاوه بــر گفت وگــو بــا مهــدی ســلطانی، 
یادداشــت فریــدون جیرانــی و نظــر فیلمنامه نویســان 
دربــاره شــهرزاد در خبرگزاری هــای مختلــف بازتــاب 
قابــل توجهــی داشــت. عکس نوشــت های ایــن 
شــماره نیــز در گروه هــای هــواداری و در میــان 
مخاطبــان شــهرزاد در فضــای مجــازی مــورد 

ــت. ــرار گرف ــتقبال ق اس

  بــه طــور قطــع، مهمتریــن خبــر ایــن هفته ســریال 
ــه انتشــار کلیــپ و قطعــه »هــوام  ــوط ب شــهرزاد، مرب
ــاب  ــه بازت ــود ک ــی ب ــن چاوش ــه« محس ــاره پسَ دوب
ــر انتشــار  ــپ، عــلاوه ب ــن کلی گســترده ای داشــت. ای
آن در تمامــی خبرگزاری هــا و ســایت های خبــری، 
در تلگــرام و اینســتاگرام هــم با اســتقبال قابــل توجهی 
روبــرو شــد. کلیــپ مســعود رفیــع زاده کــه بــرای ایــن 
ــی  ــا واکنش هــای متفاوت ــه ســاخته شــده هــم ب قطع
ــرو شــده اســت. در بخــش »کامنــت«، می توانیــد  روب

ــد.  ــاهده کنی ــردم را مش ــرات م ــی از نظ بخش های

ــز  ــهرزاد نی ــل دوم ش ــم فص ــمت پنج ــه قس   عرض
ــه دنبال  ــی را در فضــای مجازی ب واکنش هــای متفاوت

داشــت. اســتقبال 
ــان  از بازی درخش
ــار و  ــاز ایزدی پرین
رفتار ســنگدلانه 
اکــرم و قبــــاد 
ــترین بازتاب  بیش
را در شــبکه های 
اجتماعی داشــته 
اســت. تیــزر ایــن 
ــز  ــمت نی قســـ
ــر هفته،  ــد ه مانن
در بســــیاری از 
کانال هـــــای 

پرمخاطـــــــب منتشـــــر شــد. از آن جملــه کانــال 
تلگرامــی نگاتیــو بــود کــه تیــزر قســمت پنجــم را بــا 
تیتــر »گویــا قبــاد تصمیــم گرفتــه شــیرین را طــلاق 

ــرد. ــر ک ــده« منتش ب

ــوان  ــهرزاد« عن ــرو در ش ــرت دنی ــو و راب  »آل پاچین
یادداشــتی اســت کــه مهــرداد خدیــر در ســایت عصــر 
ــا  ــینی و رض ــهاب حس ــای ش ــته و بازی ه ــران نوش ای
ــت،  ــن یادداش ــت. در ای ــرده اس ــل ک ــان را تحلی کیانی
نگارنــده تاکیــد کرده اســت کــه مخاطب محو شــهاب 
حســینی و توانایی هــای »آل پاچینو« یــی او شــده بــود 
و حــالا هم ســر و کلــه رضــا کیانیــان در نقش »شــاپور 
بهبــودی« پیــدا شــده کــه یــک »رابــرت دنیــرو« هــم 

بــه »آل پاچینــو« اضافــه کــرده اســت!

بازتــــاب



شماره پنجم- جمعه 6 مرداد 1396

6

با ۲۳ ساعت کار
 در روز هم خسته 

نمی شوم!
شراره داودی

حسن مصطفوی، مدیر تولید مجموعه »شهرزاد«:

حســن مصطفوی متولد 1358 در تهران است و با 
اینکه کارش در دنیای هنر را با نویسندگی، بازیگری 

و بعدتر کارگردانی آغاز کرده، اما به قول خودش 
ناخواســته وارد دنیای تولید می شــود و حالا از 
کاری که انجــام می دهد، رضایــت بالایی دارد. 

او البته از اینکــه حــوزه کاری اش در ایران جدی 
گرفته نمی شــود، خوشحال نیســت. در کارنامه 

کاری او دو جایزه اســکار و دو جایزه کن وجود 
دارد و با این حال بازیگری که شاید تنها 

یک ســکانس بازی کرده باشد 
را بیشتر از او می شناسند. 
مصطفوی در پنجمین 
شــماره از هفته نامــه 
شــهرزاد، درباره شغل 
پر از دردســر و استرس 
مدیری تولید مخصوصا 

در پروژه  سنگینی مانند 
»شهرزاد« سخن می گوید: 

گفت و گو با عوامل

هفته نامه مجازی
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سریال های مناسبتی و سریال »شهرزاد«. ولی چون من با 
کارم زندگی می کنم و از آن لذت می برم، واقعا هیچ کاری 
برایم سخت نبوده است. تنها چیزی که یک کار را برای من 
ّ هایی است که باعث سخت پیش  سخت می  کند، حاشیه 
رفتن آن می شود وگرنه لفظ خود کار هیچ وقت من را اذیت 
نمی کند. شاید باورتان نشود در شهرزاد تنها ۶ روز از عید 
را کار نمی کردم، یعنی حتی روزهایی که کل تیم سرکار 
نبودند، من همچنان مشغول بودم. روزهایی بوده که ۲۰ تا 

۲۳ ساعت کار کرده ام ولی اصلا خسته نمی شوم!

  با همه این حرف ها، اما به هرحال بعد از 
ّ ها فعالیت در این حوزه، ممکن است کار  سال 
فرسایشی شود. چه چیزی در حوزه مدیریت 
تولید پروژه هست که شما را دلگرم نگه 

می دارد؟ 
حس خوبی که آدم از جلو رفتن کارها پیدا می   کند، 
برایم ارزش زیادی دارد. برای مثال تصور کنید کارها و 
هماهنگی های یک لوکیشن انجام شده و قرار است گروه 
برای کار بروند، اما دقیقه 9۰ برنامه ها جور نمی شود. در 
این شرایط هماهنگ کردن لحظه آخری خیلی کار لذت 

بخشی است. 

  شما دقیقا سخت ترین و عجیب ترین بخش 
کار را به عنوان هیجان آن معرفی می کنید! 
خیلی ها اگر هماهنگی های شان در دقیــقه 90 

  آقای مصطفوی! مدیر تولید دقیقا در یک 
پروژه چه وظیفه ای برعهده دارد؟ 

مدیر تولید جانشین تهیه کننده است، یعنی کسی که به 
عنوان امین تهیه کننده در یک پروژه حضور دارد و تمام 
شرایط و امکانات را برای اینکه یک فیلم در آرامش پیش 
برود، فراهم می کند. تنها فردی است که با تمام بچه های 
پروژه از تهیه کننده، کارگردان، طراح صحنه، طراح گریم، 
تصویربردار، تدارکات، خدمات، راننده و... در ارتباط است، 
یعنی مسئول کل پروژه و کسی است که باید پروژه را 
مدیریت کند. او امور مربوط به تمام قراردادها، دریافت ها 
و پرداخت ها را انجام می دهد و در اصل به تمام حوزه های 

کار تسلط دارد. 

 چطور می توانید این حجم از کار را با هم 
انجام دهید، در حالی که هیچ کدام را هم 

فراموش نمی کنید؟ 
در موبایلم همه کارها را یادداشت می کنم، اما توانمندی 
انجام این کارها با توکل به خداست. واقعا همیشه از خدا 

می خواهم کمک کند تا شرمنده نشوم. 

  سخت ترین یا عجیب ترین تجربه ای که 
داشته اید و در ذهن تان مانده باشد، چیست؟ 

در دوره کاری ام پروژه های سخت زیادی داشته ام؛ از 
»جدایی نادر از سیمین«، »گناهکاران«، »فروشنده«، 
»گینس«، سریال هایی که با  آقای فخیم زاده کار کرد ه ام تا 

گفت و گو با عوامل

هفته نامه مجازی
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بوده اید، پروژه ای بوده که از دست بدهید؟
خیلی زیاد! در این مدت دست کم ۶ فیلم پیشنهاد شد که 
از این تعداد برخی از آن ها را خیلی دوست داشتم حضور 
داشته باشم، اما به دلیل تعهد کاری که در شهرزاد داشتم، 

آن ها را قبول نکردم. 

 دربــــــــــاره 
»شـــــــــهرزاد« 
بگویید، لوکیشـــن ها 
و هماهنــگی های آن 

چطور بود؟ 
در این پــــــروژه فضای 
دوستانه ای میان بازیگرها 
وجود دارد که در پیـــشبرد 
کار خیلی موثـــر بود. درباره 
لوکیشین ها هم با توجه به اینکه بعضی 
از محل ها از فصل اول بود، همان ها را پیگیری و 
متقاعد کردیم تا دوباره کار را برای فصل دوم ادامه دهیم. 
لوکیشن های جدید را هم پیدا کردیم و از راه های مختلف 
پیگیری  های آن ها را انجام دادیم تا گروه بتوانند کار کنند. 

 شما از ساختمان وزرات امور خارجه هم 
به عنوان لوکیشین استفاده کردید، درست 

است؟ 
آقای دکتر ظریف لطف زیادی داشتند و چند روز بعد 
از اینکه فروشنده اسکار گرفت، توانستیم هماهنگی 
ساختمان وزارت امور خارجه را انجام دهیم تا در آرامش 
کامل فیلمبرداری کنیم. در کل با توجه به شرایطی که 

بهم بریزد، عصبانی می شوند و حتی شاید 
نتوانند کار را جمع کنند؛ اما شما با این موضوع 

خیلی بی تفاوت برخورد می کنید!
این اتفاق هیجان دارد و وقتی هم کار به نتیجه مطلوب 

می رسد، حس خیلی خوبی به آدم دست 
می دهد و برای من بارها و بارها 

این اتفاق افتاده و هربار 
بعد از انجام کار و رسیدن 
به نتیجه حال خوبی پیدا 
کرده ام. باید بگویم ما مانند 
آتش نشان هایی هستیم 
که شاید هر روز در ایستگاه، 
فوتبال بازی کنیم، اما وقتی 
یک بار می توانیم آتشی را 
خاموش کنیم، حال خوبی 

که بدست می آوریم از یک ماه فوتبال 
بازی کردن هم بیشتر است. 

  با این حجم از کار پروژه های همزمان هم 
دارید؟ 

من به لحاظ کاری می توانم، اما شخصا همزمان چند پروژه 
نداشته ام. سیستم کاری من به شکلی است که  تمرکزم را  
روی پروژه می گذارم و سعی و تلاشم این است که همان 

یکی را به بهترین شکل ممکن انجام دهم. 

 با این حساب ممکن است پروژه های  
همزمان با برخی کارهای طولانی تر را از دست 
بدهید؛ مثلا در مدتی که سر کار »شهرزاد« 

 

مديــران توليد مانند آتش نشان هايی 
هستند که هر روز در ايســـــتگاه، 
فوتبال بازی می کنند، اما وقتی يک بار 
می توانند آتشی را خاموش کنند، حال 
خوبـی که بدست می آورند از يک ماه 

فوتبال بازی کردن هم بيشتر است

گفت و گو با عوامل
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 احتمالا این حساب و کتاب کردن ها و 
رسیدگی به امور مالی، یکی از بخش های 

سخت کار است. 
بله. اینکه کجا پول بدهی، کجا پول ندهی و چطور هزینه 
را مدیریت کنی و بدانی با آن چه کنی خیلی اهمیت 
دارد. من حتی گاهی به طنز می گویم که مدیر تولید 
مانند زن خانه دار است که تهیه کننده هم همسر اوست و 
مبلغ مشخصی را به او می دهد و می گوید این هزینه ای 
است که تا یک ماه آینده داری و باید با برنامه ریزی آن را 

خرج کنی!

  با توجه به حجم کاری که مدیر تولید بر 
عهده دارد، نامش خیلی دیده نمی شود. این 

در سایه بودن خوب است یا بد؟ 
ــروژه  ــک پ ــده ی ــب تپن ــد قل ــر تولی ــه مدی همیش
اســت. معتقــدم کــه در حــق مدیــران تولیــد در 
ایــران جفــا می شــود، یعنــی برخــی از مدیــران 
ــد، در  ــدارکات را دارن ــر ت ــران حکــم مدی ــد در ای تولی
ّ هــای  صورتیکــه مدیــر تولیــد یکــی از تصمیم گیرنده 
اصلــی یــک پــروژه اســت. یــک مدیــر تولیــد خــوب 
می توانــد پــروژه ای را بــه عــرش ببــرد و یــک مدیــر 
ــرش  ــه ف ــروژه را ب ــد پ ــم می  توان ــد ه ــد ب تولی
ــک  ــه ی ــم ک ــرات می گوی ــه ج ــاند. ب برس
ــه ای  ــد غیرحرف ــر تولی مدی
پــروژه ای  می توانــد 
را بــه زمیــن بزنــد. در 
ایــن میــان برخــی از 
ّ هــا بــا ایــن  تهیه کننده 
نــگاه کــه کار مدیــر 
ــی  ــا هماهنگ ــد تنه تولی
ــد  ــور می کنن ــت، تص اس
می  تواننــد کار را خودشــان 
انجــام دهنــد، درصورتیکه 
مدیــر تولیــد بایــد یــک روانشــناس 
ــوده و از حــال و اوضــاع همــه اعضای  خوب ب
گــروه باخبــر باشــد تــا بتوانــد فضــا را از نظــر روحــی 
ــد  ــد خــوب بای ــر تولی ــد. مدی ــاده کن ــه آم ــرای هم ب
ــد در  ــد و بدان ــی را ایجــاد کن ّ هــای خوب ــد رابطه  بتوان
لحظــه ای کــه بحرانــی بــه وجــود آمــده، چطــور بــا 

ــد. ــت کن ــش آن را مدیری آرام

داریم، کار کردن در این مقطع تاریخی واقعا کار مشکلی 
است. به هرحال فضایی که مربوط به دهه ۳۰ و 4۰ باشد 
نداریم و اگر کمک های آقای فیض آبادی مدیر شهرک 
سینمایی غزالی نبود، قطعا به این راحتی نمی توانستیم 
کار کنیم، چون ایشان ساختمان ها و بخش های مختلف 

شهرک غزالی را برای کار در اختیار ما گذاشتند. 

  این تجربه حاصل چند سال کار است؟ اولین 
تجربه تان در حوزه مدیریت تولید چه بود؟ 

با »تله روباه« کار را در حوزه فیلم سینمایی شروع کردم. 
البته قبل تر از آن نویسندگی و کارگردانی تئاتر می کردم. 
کارگردانی، بازیگری، ساخت فیلم کوتاه و بعد ناخواسته 

وارد تولید شدم. 

  چطور ناخواسته وارد حوزه مدیریت تولید 
شدید؟ 

من همیشه گستره ارتباط هایم زیاد بود، روابط عمومی 
بالایی داشتم و همه نوع دوستی هم دارم. همین ها 
باعث شد که کاملا ناخواسته وارد جریانی شدم که هرگز 

هدفم نبود. 

 برای مدیر تولید بودن چه مهارت هایی از 
همه مهم تر است؟

از همه مهم تر داشتن آرامش 
از آن تمرکز  است. بعد 
اهمیت  هم  تخصص  و 
زیادی دارد. متاسفانه برخی 
این اشتباه را دارند که فکر 
می کنند مدیر تولید کسی 
است که باید هزینه هّا را 
کم کند. من مخالف این 
حرف هستم؛ من می گویم 
مدیر تولید کسی است که 

بتواند آرامش را در گروه ایجاد کند و 
فضای آرامی را برای اعضا به وجود بیاورد که 

همه بتوانند کار کنند. تفاوت مدیر تولید حرفه ای با مدیر 
تولید غیرحرفه ای در این است که مدیر تولید غیرحرفه ای 
پنج هزار تومان خرج نمی کند ولی ۵۰ هزار تومان ضرر 
می دهد، اما مدیرتولید حرفه ای پنج هزار تومان را خرج 

می کند که آن ۵۰ هزار تومان را ضرر ندهد. 

 

آقای دکتر ظريف لطف زيادی داشتند 
و چنــد روز بعد از اينکه »فروشنده« 
اســـکار گرفت، توانستيم هماهنگی 
ساختـمان وزارت امور خارجه را انجام 
دهيــم تا در آرامش کامل بخش هايی 

از »شـهرزاد« را فيلمبرداری کنيم

گفت و گو با عوامل
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راسـتش دلم نمی آید فصل دوم شـهرزاد را ببینم، 
دلیلـش فقـط و فقط جای خالی رویا م اسـت. 

به نظرم زنها یا رویا هستند یا شهرزاد و دسته ی 
سوم بودن جذاب نیست. یا بلدی و قبول کردی که 
صلیب تنهایی ات را تنها به دوش بکشی و حتی در 
زندگی مشترکت هم آماده رفتن و چمدان به دست 
باشی و قوی، یا شبیه رویا فقط شعری و عشق. 
میخواهی انکار کنی شرایطتت را و گذشته ات را ولی 
تهش “بیوه ی یدی گلدره ای “هستی . حالا هر چقدر 
شعر بگویی، هرچقدر شال گردن ببافی و خودت 
را بیندازی جلوی گلوله ای که قسمت فرهاد بوده، 
باز هم اگر قرار باشد نشود، نمی شود و آن که باید 

ببیند نمی بیند. 
روزگار از من شـهرزادی سـاخته کـه می خواهد به 
همـه ی سـیمین ها بگویـد کـه فقـط روی خودت 
حسـاب کن، ولی خـب نمی دانم چقـدر دلم برای 
رویای  درونم تنگ می شـود. کاش راه سـومی هم 
بـود کـه هسـت، ولی جـذاب نیسـت و متاسـفانه 

نمی توانم دوسـتش داشـته باشم.

عکسی از پشت صحنه دادگاه شیرین دیوان سالار 
در صفحه اکرم!

گروه تولید فصل دوم شهرزاد به روایت مدیر تولید 
سریال

عشـق بزرگترین اثر هنزی هسـت کـه یه هنرمند 
میتونـه خلق کنه!

یکی از مخاطبان شهرزاد، عکسی غم انگیزی از 
شیرین دیوان سالار را با ترانه ی محسن چاوشی 

منتشر کرده است.

فضای مجازی
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عکس نوشتی که با کاور قسمت پنجم سریال در 
فضای مجازی منتشر شده است

گاهی ما عکس ها را می سوزانیم و گاهی عکس ها 
ما را...

بدون شرح...

کاریکاتور زیبای شهاب جعفرنژاد: داداش خدایی 
این چه داستانی بود واسه ما نوشتی؟ شهرزادُ که 
دادی به فرهاد، عمه مون نیموده عشق قدیمیِ آقا 
نصُرت و شربت هم که لاوتولاو...  هاشم درومد... 
این وسط بهتر از اکرم نبود انداختی به جونمون؟ 

ناسلامتی ما نخل کن داریما... اهَ..

نقاشي یکي از طرفداران پریناز ایزدیار از شیرین 
دیوان سالار و گردنبند مرغ آمین

شهرزاد در کنار کیک روز دختر

فضای مجازی
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جعفر گودرزی

هفته نامه مجازی

از نگاه منتقد

دلـی را کـه باختـه، نمی  توانـد بـه ایـن سـادگی ها 
از آتـش وابسـتگی نجـات بدهـد. ظهـور شـخصیتی 
جـذاب و مقتـدر به نـام عمـه خانم کـه مثل هـر فیلم 
کلاسـیک دیگـری دربـاره قـدرت، نقـش آمـوزگار و 
مکمل پختـه و ماهر قبـاد را ایفا می کنـد، در کنار تنوع 
شـخصیت های حاشـیه ای و پیچیدگی های نه چندان 
زیاد امـا عمیـق داسـتان، قصـه را بـه سـمتی می برد 
که بـرای مخاطـب جـذاب و در نوع خـود تـازه و گیرا 
باشـد. جزئیـات فراوانـی کـه در روابط آدم هـای قصه 
لحاظ شـده، سـبب شـده حتـی شـخصیتهای فرعی 
نظیر زنـان حاضـر در خانه قباد نیـز برای خـود قصه و  

روایـت ویژه ای داشـته باشـند.
ضعف بـزرگ سـری جدیـد شـاید در کنـدی روایت و 
پیـش نرفتن داسـتان باشـد. تأنـی و طمأنینـه خاصی 
که فیلمنامه در روایت موقعیت هـا دارد و نیز درنیامدن 
عاشـقانه های فرهـاد و شـهرزاد، سـبب شـده ریتـم 
سـریال به نوعـی کندتـر از قسـمتهای قبل باشـد. به 
رغم تلاشـی کـه مصطفـی زمانـی کرده، شـخصیت 
فرهـاد همچنـان در برابـر جذابیت طبیعی قطب شـر 
داسـتان  قبـاد با بـازی خیـره کننده شـهاب حسـینی   
جذابیت کمتری دارد، و مخاطب خواسـته یا ناخواسته 
در دوئـل خیـر و شـر، طرفـدار مـردی می شـود کـه 
تاریکی هـای بیشـتری دارد. نیز نگرانی های شـهرزاد 
برای داشـتن پسـرش به خوبی در داسـتان جا نیفتاده، 
و بدل بـه دغدغه مخاطب نمی شـود. انـگار خیال مان 
راحت اسـت که قبـاد عاشق پیشـه تلخـی مضاعفی را 
به جان شـهرزاد قصه گوی محبوبش نخواهد نشـاند. 
فصل دوم شـهرزاد البتـه در ابتـدای راه اسـت و برای 
قضاوت درسـت تر باید هنـوز منتظر بمانیـم، اما آن چه 
مسـجل اسـت مهارت فتحی و یارانش در قصه گویی 

بـرای مخاطبان سـختگیر امروز اسـت.

بعـد از موفقیـت خیـره کننـده 
فصـل اول سـریال شـهرزاد، 
مخاطبیـن بـا شـوقی بسـیار 
منتظـر بودنـد تـا فصـل دوم 
قصـه از راه برسـد و ماجراهای 
تلخ یـا شـیرین دلدادگـی و نیـز جنگ قـدرت بعـد از 
مرگ نمـاد اقتـدار - بـزرگ آقـا - را از نو سـر بگیرند. 
با شـروع فصل دوم؛ مشـخص شـد روند تازه شهرزاد 
تکیـه بـر نوعـی قصه گویـی عرضـی دارد، آدم هایـی 
کـه در جـای خـود ایسـتاده اند امـا زلزله هایـی متعدد 
آرامـش آن هـا را مختـل می کنـد، شـیوه خاصـی از 
قصه گویـی کـه در بسـیاری از بخش هـای شـاهنامه 

نیـز بـه کار گرفته شـده اسـت. 
فصـل دوی شـهرزاد بیـش از هـر چیـز بـر مـدار 
قصه گویی بـا تکیه بـر تغییـرات رفتـاری آدم ها پیش 
مـی رود. قبـاد کـه حـالا بـر قـدرت نشسـته، بـا خام 
دسـتی هر حاکـم تـازه کاری شـروع به تـلاش برای 
آرامش خـود می کند، امـا خیلـی زود خبردار می شـود 

قصه هاي 
شهر

خاکستري
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آنچـه بیـش از همـه در نظـرات مـردم دیـده می شـود، 
نگاه های دردآلـود و عاشـقانه او در صحنه های مختلف 
و مخصوصا دادگاه اسـت، آن هم برای مخاطبی که دل 
خوشی از شیرین و رفتارهای او در مقابل سوپراستارهای 
فصل اول، یعنی قباد و شـهرزاد ندارد. شـیرین شکسـته 
شده اسـت، جلال و جبروت دم و دستگاه دیوان سالارها 
دیگـر نمی تواند به او کمـــک کنـد و حالا کـه نقاب ها 
کنـار رفتـه، اویی کـه بسـیار محکم بـه نظر می رسـد، 
بلنـد بلنـــد زار 
می زنـــد، روی 
زمیـــن کشـیده 
می شــــــــود 
و »قبــاد جـان، 
قبـاد جـــان« را 
فریـاد می زنـد تـا 
شـاید در آخریـن 
دقایـق، راهـی به 
دل مهـر و مـوم 
شـده او پیـدا کند 

کـه نمی  کنـد. 
پرینـاز ایزدیـار به 
نظـرات  اعتبـار 
ن  طبـا مخا
در  شـهرزاد، 
قسمت پنجم بسـیار خوش درخشـیده است. همچنین 
ترکیـب نگاه هـای حسـرت آلود و غم انگیـز شـیرین 
با بغـض فروخفتـه محسـن چاوشـی در کلیـپ »هوام 
دوبـاره پسـه«، باعث شـده که صدهـا پیام بـا مضمون 
»عاشق پیشـگی« او منتشر شـود.  البته ناگفته نماند که 
کلیپ فوق العاده تأثیرگذار مسـعود رفیع زاده را می توان 
ضربه آخر بـر افکار مخاطبی تلقی شـود کـه می خواهد  

خـود را بـرای ایـن تغییـر آمـاده کنـد. 
حالا از این پـس، ایزدیار کار سـختی را پیـش رو دارد. او 
در روزهایی که شـهرزاد و قبـاد به دلیل رفتارهای شـان 
در کانون انتقادهـا قرار گرفته اند، توانسـته نظر مخاطب 
سـختگیر شـهرزاد را به خود جلـب کند و گویِ سـبقتِ 

عشـق را از بازیگران دیگـر برباید.

زمانی که داشـتم کامنت ها و نظرات مـردم درباره کلیپ 
»هـوام دوبـاره پسـه« را می خوانـدم، متوجـه شـدم که 
هرکس بـا توجه به شـرایط اجتماعی و روحی کـه در آن 
قـرار دارد، با یکی از شـخصیت ها همذات پنـداری کرده 
اسـت. قبادها نمی دانند کـه چه می کنند؛ عاشـقند اما در 
جایگاهی که قـرار دارنـد حاضرند حتی خـود را فدا کنند 
تا به وصـال بزرگتری دسـت یابنـد، اکرم ها تـا موقعیت 
را مناسـب می بینند، می خواهنـد خود را به پله هــــای 

بالاتـــــری در 
عشــــقی کـه از 
آن دم می زننـــد 
برســـــــانند و 
هـم  شـهرزادها 
مدعیان عشـقند.
و امـا شـــیرین؛ 
شـــیرین بـدون 
یــــن  چکتر کو
ضـــــــی  غما ا
پدیـــده قسـمت 
پنجـم شـــهرزاد 
و کلیـپ »هـوام 
دوبــــاره پسـه« 
بـوده و خیلـی از 
معـادلات را بهـم 

زده اسـت. او کـه به واسـطه تبـار خانوادگـی بلندمرتبه 
دیوان سـالارها در قسمت اول از شـخصیت های پر زرق 
و برق داسـتان بـود و بعدتـر بـا کارهـا و حرف هایی که 
انجام داد و گفت، به یکی از کاراکترهای دوست نداشتنی 
شهرزاد تبدیل شده بود، اینجا و در فصل دوم جبر روزگار 
سرنوشـت دیگری را برایش رقـم زده و او را که به تازگی 
پدرش را از دسـت داده، روانه دارالمجنانین کرده اسـت . 
او که دیگر قبـادش را نـدارد، با تهمت قتل هـم به روبرو 
شده اسـت. شـیرین از عرش به فرش افتاده است و باید 
از خـود در دادگاه و نزد افکار عمومی اعـاده حیثیت کند؛ 
اما پریناز ایزدیـار اعاده حیثیت را از ذهـن و دل مخاطبان 
شـهرزاد آغاز کرده اسـت، حتـی اگر محکوم بـه زندگی 

در دارالمجانیـن باشـد!

عاشــــقی  ِـ  هوای پس
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مختلف فاش میشه، ولی یکم در حق شیرین نامردی شد 
که اگر روال بر عکس بشه سریال بسیار جذاب میشه.

 پوپک: آقای فتحی با ســاخت فصل دوم ریســک 
بزرگی کرد که البته تا الان انتقادهایی از سمت مخاطبای 
شهرزاد داشته. درباره شهرزاد باید بگم اخلاق بد، پر از 
غرور و مژه مصنوعی و گوشواره های مرغ آمین که خیلی 

بزرگه، خیلی توی چشم هست. 
فرناز:کاش امیر حسین فتحی و شیرین با هم برن و از 
قباد و اکرم انتقام بگیرن... قباد واقعا ثابت کرد بی غیرته... 
شهرزاد هم از متارکه شیرین خوشحال شد و یه مقدار 
حسوده... واقعاً شــیرین گناه داره... و قباد و اکرم سزای 

 دیاموند: خیلی دلم می خواد شیرین خوب و خوشبخت 
بشــه واقعا معصوم و بی گناهه. از حشمت و اداهاش با 
شربت متنفرم.  از شهرزاد و فرهاد و عشق بچه گانشون و 
زندگی غیرواقعیشون خوشم نمیاد. مخصوصا زمانی که 
شهرزاد فکر می کنه پسرش فقط مال خودشه و قباد حقی 

نداره!!! البته از قباد و لاابالی گریش خوشم نمیاد.
 مجتبی: این قســمت خوب بود ولی باید به گذشته 
عمه بلقیس و هاشم بیشتر توجه بشه، در ضمن در جواب 
اونایی که میگن سریال شکست می خوره بگم، فصل اول 
بر پایه عشق و رسیدن و نرسیدن به هم درست شده بود. 
ولی این فصل جذاب تره به دلیل اینکه گذشته های افراد 

کليپ »هَوام دوباره پسَه« که هفته گذشته با صدای محسن چاوشی و تدوين مسعود رفيع زاده 
منتشر شد و همچنين رويه داستان در قسمت پنجم بحث های زيادی را در شبکه های اجتماعی 
به دنبال داشت. آنچه می خوانيد نظرات مخاطبان شهرزاد درباره قسمت پنجم سريال در صفحه 
رسـمی »شـهرزاد« در اينسـتاگرام و همچنين پيغام مخاطبان درباره کليپ »هَوام دوباره پسَه« 

است که به آی دی                 در تلگرام ارسال شده است:

اينستاگرام؛ قسمت پنجم و انتقاد از قباد و شهرزاد

شیرینِ مظلوم، قبادِ ظالم!

(@ShahrzadContact) 
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شده برای کلیپ های قبل خیلی زیباتر بود.
 آذر: کلیپ »هوام دوباره پسه« زیباتر از زیباتر بود. 
آقای محسن چاوشی مانند کارهای دیگرشان آهنگ 
این کلیپ را هم به خوبی اجرا کردند. آقای مســعود 
رفیع زاده این کلیپ را به نحو احسن شکل دادند. مثلا در 
جایی که می گوید: »دو روز دنیا برام قفس تر ار قفسه«، 
به خوبی شیرین را نمایش دادند و جایی که می گوید: 
»بهم نفس برسون« هم شــیرین را نمایش دادند که 
صورتش به سمت قباد اســت و از او نفس می خواهد. 
این کلیپ در کل بسیار زیبا و برای برخی هم اشک آور 

بود مثل خود من.
 یگانه مصطفوی: کلیپ هوام دوباره پســه بهترین 
کلیپی بود که تا الان برای ســریال منتشر شده چون 
ریزه کاری های زیادی داره. نــگاه متفاوت به کاراکتر 
شــیرین در این کلیپ وجود داره و باعث شد خیلی از 
نگاه های منفی به این شخصیت، تغییر کنه. البته درباره 
قطعه آقای چاوشــی باید بگم که قطعا بهترین قطعه 
ایشون برای سریال نیست چون آقای چاوشی انتظارها 

رو خیلی بالا بردن.
 فاطمه دهقان: به نظرم خانــم پریناز ایزدیار نقش 
خودشون رو به طرز فوق العاده ای اجرا می کنند که واقعا 

ما فکر می کنیم دور از جونشون واقعا دیوانه هستند.
امیرحســین امیرپور: این کلیپ انقدر غم انگیزه که با 
قلب آدم بازی می کنه و به شــخصه خیلی دلم برای 

شیرین سوخت.
 فاطمه: کلیپ »دوباره هوام پسه« به معنای واقعی 
شاهکار بود، مخصوصا شــروعش که شیرین ملافه 
را روی سرش می کشد و موسیقی به شکل مرموزی 
شروع می شــود. هم مصیبت های شــیرین به خوبی 
به تصویر کشــیده شــده بود و هم با موسیقی کاملا 

هماهنگ بود. 
 نیلو: کلیپ جدید محسن چاوشی اشکم رو درآورد 

چون جرم شیرین فقط دوست داشتنه. 
 روشــن: موزیک ویدئو از این جهت خوب بود که 
وضعیت فعلی و مظلومیت شیرین در تقابل با کارهای 
گذشته اش خیلی خوب به تصویر کشیده شده و البته 
نیم نگاهی هم به آینده داره. البته کار آقای چاوشی از 
قطعات قبلی ایشان قطعا حرکتی رو به جلو محسوب 
نمی شــه و هنوز قطعات افســار و همخواب بهترین 

قطعات سریال محسوب می شن. 

 امین: تیزر هوام دوباره پســه عالی بود؛ مخصوصا 
بازی خانم ایزدیار. در این فصــل واقعا رویا نونهالی و 
شهاب حسینی و پریناز ایزدیار عالی بازی کردند. فقط 
خواهش می کنم بر اســاس اونچه در فضای مجازی 

شایعه شده، نقش قبادو منفی نکنید.
 فاطمه: هماهنگی موسیقی و تصویر در این کلیپ 
فوق العاده بود اما همچنان قطعات همخواب و کجایی 
بهترین قطعات سریال هستند؛ مخصوصا شعر انتخاب 

کارشون رو میبینن... 
 سحر: آقای فتحی چه طور می خواهید باور کنیم قبادی 
که تو فصل اول دیدیم و این همه مظلوم و بی گناه بود، 
عشق و مهربونی توی دلش بود و حتی قسمت اول فصل 
دوم که وقتی تو خواب پرید خواست خودشو بکشه یهو 
این قدر تغییر کرد؟ من هنوز باورم نمیشه همشون مظلوم 

شدن و قباد ظالم!
 امیر: درباره این قسمت من واقعا از قباد تعجب می کنم. 
قباد به اکرم که کنیزشه حس و عاطفه ای نداره ولی به 
شهرزاد که داره؟! این حس عاشــقی ای که مدام ازش 
دم میزنه، مسئولیت میاره با خودش!! تعهد میاره، حتی 

زمانیکه در اختلاف هستن.
 ســارا: مهمترین ویژگی هایی که باعث شد برای این 
سریال ارزش زیادی قائل باشم، اول اصالت و انسانیتی 
هســت که در منش و کردار دو شــخصیت اصلی این 
سریال )یعنی شــهرزاد و فرهاد( وجود دارد؛ طریقتی که 
در برخوردشــون با زندگی پیش گرفتنــد، چیزی که تو 
دنیای امروز خیلی کمیاب است و حتی گاهاً بی ارزش تلقی 
می شود. دومین نکته پُرواضح و بسیار ارزشمند دیگه ای که 
در این سریال وجود دارد، پرداختن به مسئله عشق است؛ 
عشق راستین و حقیقیِ بین شهرزاد و فرهاد، عشقی که به 
دلیل وحدت و یکپارچگیِ اخلاقیِ طرفین شکل گرفته و 
به قولی از فرهاد خطاب به شهرزاد، پیدا کردن کسی که نه 
شکلِ خودم، بلکه خودِ خودمه. عشقی که حتی جدایی هم 
نمی تواند مانع از جریان داشتنش شود. برگ برنده بعدی 
این سریال اهمیتی است که به شجاعت و عاشق بودن یک 
زن داده می شود؛ استقلالی که باید در شخصیت یک زن 
وجود داشته باشد برای انتخاب زندگی و معشوق خودش. 

تلگرام؛ کليپ چاوشی و خون 
کردن دل شيرين 
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عکس نوشت

در نظام خلقت الهی 
زندگی شبيه يک 
پرنده است که يک 
بال پرواز آن مردان 
و يک بال پرواز 
آن زنان هستند، 
به همين خاطر 
است که زنان و 
مردان بايد از حقوق 
اجتماعی برابر و 
يکسان برخوردار 
باشند.

تلخی که راه 
فرار نداره عزيز 
جانم، اينهمه 
تلخی روزگار 
نريزه تو جون 
ما کجا بريزه؟

نصرت: سيبيل 
قاضی رو چرب 
می  کنيم، به وقتش 
چرب می کنيم! اما 
نه برای برگردوندن 
شيرين به خونه!

قباد: من دلم براش 
می سوزه، نمی خوام 
به جرم قتل 
اعدامش کنن. 
نصرت: نه ديگه 
به اون شوری! 
می فرستنش 
مادام العمر به يه 
دارالمجانين.

قسمت پنجم
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هر گندی که 
هستم دست 
پرورده برادر 

خودتم! جوراب 
بو گندو از اولش 

بوگندو نبوده، بوی 
گند گرفته بس که 

نشُستنش!

ثريا: فکر می کنی 
ساده است آدم دور 

باشه از  بچه  هاش؟ 
اونا اونجا توی 

غربت فرنگ منم 
اينجا توی غربت 

خودم.

من می خوام برم 
پيش آقا جونم! 

عمه بلقيس منو 
ببر پيش آقاجونم! 

می خوايم بريم با 
آقاجونم و قباد 

لاله زار، طلا و 
جواهر عروسی 

بخريم، هيچکاری 
برای عروسيمون 

نکرديم! قباد جان 
هنوز همه کارامون 

مونده. جونِ عمه 
نذار منو ببرن... 

قباد...قباد جان...
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ارزیابی من از طراحی صحنه 
و لباس شهرزاد خوب است و 
شاید اگر دوستان زمان بیشتری 
داشتند، می توانستند کار بهتری ارائه دهند. البته طبیعی 
است که امروز شرایط کار سخت تر شده و هزینه ها نیز 
بالاتر رفته است؛  اما درمجموع سریال شهرزاد بسیار موفق 
بوده و بازی شهاب حسینی، ترانه علیدوستی و مصطفی 
زمانی و همچنین طراحی های صحنه و لباس بسیار جذاب 
است. همچنین حسن فتحی از کارگردان های بسیار خوبی 
است که همیشه طراحان صحنه و لباس باتجربه ای در 

آثارش او را همراهی کرده اند. 
باید توجه داشته باشیم که طراحی صحنه و لباس فیلم، 

بازسازی وقایعی است که اتفاق افتاده و ما طراحان سعی 
می کنیم شخصیت ها را هرچه بیشتر به فیلمنامه نزدیک 
کنیم تا واقعی تر باشند و معمولا افرادی را پیدا می کنیم که 
شبیه شخصیت های مورد نظرمان باشند و بر اساس ذوق 
و سلیقه مان طراحی می کنیم. اگر بخواهیم آثار تاریخی 
را با آثار اجتماعی مقایسه کنیم، طراحی صحنه و لباس 
فیلم های اجتماعی به دلیل اینکه مردم دائم با آن سر و کار 
دارند و از جنس خود مردم هستند، سخت تر است. سریال 
»شهرزاد« مجموعه موفقی در نمایش خانگی است که 
حتی در فصل دوم نیز مخاطب را با خود همراه کرده و 
موجب شده خانواده ها کمتر سراغ فیلم های شبکه های 

ماهواره ای بروند.

 حجت اشتری

موفقيت سريال »شهرزاد« را نمی توان تنها در بازی ها، کارگردانی يا نويسندگی دنبال خلاصه کرد، 
بلکه عوامل ديگری از جمله طراحی صحنه و لباس نيز در موفقيت آن تاثير به سزايی داشته است. 
در اين شماره از هفته نامه شهرزاد نظر طراحان صحنه و لباس را درباره اين مجموعه جويا شده ايم:

سپيده حيدرآبادی

طراحان صحنه و لباس 
»شهرزاد« را چطور دیدند؟

مخاطب خاص
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طراحی لباس را در سریال 
»شهرزاد« بیشتر دوست داشتم، 
چون با گریم و بازی ها تناسب 
داشت و اینکه از کلاه برای حجاب خانم ها استفاده شده 
نکته جالبی است. همچنین رنگ هایی که برای لباس ها 
انتخاب شده و نوع زیورآلات بسیار جذاب هستند و 
مهمتر اینکه کت و دامن ها برای خانم ها مناسب دیده 
شده است، اما در مورد طراحی صحنه ضعف هایی وجود 
داشت. به عنوان مثال، طراحی ها و پارچه هایی که 

استفاده شده زیاد با آن دوره تاریخی همخوانی ندارد.
خوشبختانه امروز مستندات زیادی درباره تاریخ 
دوره های متفاوت وجود دارد و همچنین از طریق 
اینترنت و کتاب های موجود می توان به آداب و رسوم، 
نوع لباس ها، نحوه پوشش، دکورها و... اشراف پیدا 
کرد و دهه به دهه نسبت به این موضوع اطلاعاتی 
را جمع آوری کرد. در کشور ما برای طراحی لباس ها 
کمی دستمان بسته است و در مواردی ممکن است از 
مقوله هایی استفاده کنیم که شاید در آن دوره تاریخی 

اصلا وجود نداشته اند.

سریال شهرزاد از نظر روایت بسیار 
جذاب است اما در مورد طراحی 
لباس کمی جای صحبت دارد. 
این سریال دوران پهلوی را به تصویر کشیده و طبیعی است 
که در مورد پوشش لباس خانم ها کمی محدودیت داریم، 
اما در مورد لباس آقایان بدین شکل نیست و می شد روی 
آن بیشتر کار کرد و توجه بیشتری نیز داشت، به نظرم فرم 
کت و شلوارهای آقایان در آن دوره ای که به تصویر کشیده 
شده نسبت به امروز کمی متفاوت تر بود و این درحالی ست 
که در سریال فرم کت و شلوارها بیشتر امروزی است البته 
آقای روح پروری سعی کرده نزدیک باشد و انصافا خوب 
هم درآمده است. در طراحی صحنه هم فضای عمومی 
تا حدودی نسبت به شرایطی که وجود دارد، خوب است و 
به نظر می آید از روی عمد از رنگ های زنده استفاده شده، 
زیرا می خواستند فضا زنده تر باشد و از حالت کدری درآید. 

در مجموع می توان گفت طراحی صحنه و لباس این 
مجموعه خوب بوده و با توجه به اینکه ما ایرانی ها تاریخمان 

رعنا امينی

امير بنايی

مخاطب خاص

را دوست داریم. در این نوع سریال ها باید حواسمان به 
همذات پنداری ها باشد که در مورد »شهرزاد« این اتفاق 

به شکل درستی افتاده است.

در سریال شهرزاد طراحی های 
لباس بی نظیر است و از نظر رنگ، 
فرم و برش خوب درآمده است، 
البته شاید در مورد لباس های آقایان کمتر به ظرافت ها 
دقت شده باشد، اما در مورد لباس خانم ها دقت زیادی شده 
است. در سریال های تاریخی طراحی ها بسیار زمان بر است 
و در این مجموعه مقطع تاریخی به خوبی حفظ شده است. 
به نظرم طراحی ها در فصل اول شهرزاد بسیار دقیق تر 
و موشکافانه تر پرداخته شده بود، اما باید یادآور شد که 

پرداخت به دوره تاریخی پهلوی رعایت شده است. 
کار کردن در سریال با فیلم سینمایی تفاوت دارد و طبیعی 
است که پارامترهایی هم که به کار گرفته می شود در این 
دو مدیوم متفاوت خواهد بود. در مجموع طراحی صحنه 
و لباس این مجموعه خوب درآمده است اما می شد در 
مورد خانه بزرگ آقا رنگ های پخته تری استفاده شود، 
زیرا در جاهایی حس می شود که دوره زمانی تصویر شده 
به امروز و زمان حال نزدیک تر است. در واقع منظور من 
کهنه کاری هاست که به عنوان مثال در سریال »مدار 
صفردرجه« حسن فتحی به خوبی مورد توجه قرار گرفته 

بود.
قصه شهرزاد برای همه مخاطبان و از جمله خود من 
بسیار جذاب است. البته شخصیت بزرگ آقا که یکی از 
شخصیت های اصلی و محوری داستان بود را در فصل دوم 
نداریم و باید دید که عمه بلقیس می تواند خلاء نبود او  را پر 
کند یا خیر. فراز و فرودها و مثلث عشقی که در این سریال 

وجود دارد، جالب است و مخاطب را با خود همراه می کند

نازنين خزاعی

در  طراحی هـا  نظـرم  بـه 
بخـش صحنـه در فصـل اول 
و دوم سـریال شـهرزاد باهـم 
متفـاوت اسـت و طـراح بیشـتر از رنگ هـا بـرای 
جلـب توجـه مخاطـب اسـتفاده کـرده اسـت، ایـن 
درحالی سـت کـه در آن دوره ای کـه روایت می شـود 

نسيم سيگارودی
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به طور کلــی اگر بخواهیم از 
نظر تخصصی در حــــــوزه 
طراحـی صحنه و لباس شهرزاد 
را مورد بررسی قرار دهیم، اثر خوبی است. البته در همه 
آثار سینمایی و تلویزیونی در طراحی صحنه و لباس 
ضعف هایی وجود دارد اما در مورد »شهرزاد« ضعف های 

آن کمتر است.
نکتـه مهـم ایـن اسـت کـه چیدمـان و انتخاب هـای 
وسـائل بسـیار خوب بـوده اسـت تا آنجـا کـه از مردم 
عادی می شـنیدیم در این مـورد صحبـت می کردند و 
خوششـان هم آمده بود. خیلی مهم اسـت که طراحی 
صحنه و لباس بـا  بدنه اثر همخوانی داشـته باشـد که 
خوشـبختانه در سـریال »شـهرزاد« این اتفاق افتاده و 
بسـیار باورپذیر اسـت. خوشـبختانه در کشـور ما دقت 
زیـادی روی طراحی ها می شـود و باعث پیشـرفت در 
این حـوزه شـده اسـت، البتـه باید یـادآور شـوم که در 
برخـی از پروژه ها بـا اینکـه امکانات زیـادی هم وجود 

دارد امـا طراحی ها خوبی را شـاهد نیسـتیم.

با توجه به دوره تاریخی که 
شهرزاد روایت می کند، طراحی ها 
جذابیت های زیادی دارند. آنچه در 
آن دوره زمانی از نظر سبک و سیاق لباس ها و معماری وجود 
داشت، طبیعتا باید در طراحی ها لحاظ شود ضمن اینکه 
مقداری هم خود طراح به آن اضافه می کند. در طراحی های 
صحنه سریال »شهرزاد« رنگ ها بسیار محسوس هستند 
و به چشم می آیند و تنوع رنگی دیده می شود و به نوعی با 
رنگ بازی شده است. به هرحال فیلمی را به استناد از یک 

اسماعيل مقصودی

علی مربی

مخاطب خاص

رنگ ها بیشـتر خاکسـتری بوده اسـت. به نظرم برای 
ایـن نـوع سـریال ها کـه برهـه ای از تاریـخ را هـم به 
تصویر می کشـند، باید فضاهـا واقعی تـر و باورپذیرتر 
باشـند تا با آن دوره تناسـب داشـته باشـد. مـا باید به 
دوره تاریخـی وفـادار باشـیم، امـا چیـزی کـه مـا در 
شـهرزاد مـی بینیـم بـه روزتـر از آن زمـان اسـت. به 
عنوان مثال، خانـه بزرگ آقـا رنگ بندی تنـدی دارد، 
درحالیکـه در دوره تاریخی نباید رنگ جلـوه پیدا کند. 
بـا توجـه بـه محدودیت هایـی کـه داریـم در مجموع 
می تـوان ارزیابـی خوبـی از طراحـی صحنـه و لباس 
ایـن مجموعه داشـت؛ بـه عنوان مثـال، رنـگ پارچه 
مبل هـا و لبـاس مناسـب انتخـاب شـده اسـت و بـه 
نوعـی می تـوان گفـت وفـاداری بـه آن دوره زمانـی 

را نشـان می دهـد. 
علاوه بر ایـن، قصه شـهرزاد بسـیار تاثیرگذار اسـت، 
زیرا بـه مخاطـب حـس و فضـای آن دوره تاریخی را 
می دهد و لوکیشـن خانه پدر و مادر شـهرزاد نمونه ای 
از یـک خانـواده اصیـل ایرانی را بـه تصور می کشـد. 
نکتـه قابـل توجـه دیگـر در شـهرزاد این اسـت که با 
وجـود اینکـه دوره تاریخی را بـه تصویر می کشـد، اما 
درکنـارش فرهنـگ و آداب و رسـوم ها را نیـز نشـان 
می دهـد و این امـر از جملـه نکات بسـیار قابـل توجه 

و مثبت ایـن مجموعه اسـت. 
شـهرزاد نـکات قابـل توجـه و مثبـت زیـادی دارد اما 
یکـی از ضعف هـای فصـل دوم ایـن اسـت کـه در 
لوکیشن شـهر شـاهد رفت و آمد های زیادی هستیم، 
درحالیکه در آن زمان شـهر زیاد شـلوغ نبـود و به این 

انـدازه ماشـین ها رفـت و آمد نداشـتند.

دوره تاریخی روایت می کنیم و در عین حال با یک کالای 
فرهنگی مواجه هستیم که باید به مخاطب ارائه دهیم و اگر 
بخواهیم از جنبه صنعتی آن نگاه کنیم، رنگ به صنعت نیز 

کمک می کند تا بهتر دیده شود.
البته در آن دوره تاریخی که سریال روایت می کند 
رنگ ها بیشتر سیاه و سفید بودند و طراح با استفاده از 
رنگ های دیگر به دنبال ایجاد جذابیت در فضا بوده است. 
آنچه طراح از آن ایده می گیرد قصه است و بر اساس 
داستان است که می توانیم ایده پردازی کنیم. به عنوان 
مثال، اگر قصه سورئال باشد می توان فضایی را طراحی 
کرد تا رئال شود. برخی فیلم ها بر اساس وقایع تاریخی 
ساخته شده اند که مستند هستند و بعضی فیلم ها هم در 
فضای تخیلی و فانتزی ساخته می شود که در همه این ها 
طراحی های صحنه و لباس با هم متفاوت است و با توجه 
به قصه می توان این مقوله را پیش برد. شخصا فضایی 
را دوست دارم که فضا برای کارکردن و ایده پردازی 
وجود داشته باشد. به عنوان مثال، وقتی با فیلمنامه ای با 
معضلات اجتماعی مواجه هستیم باید آنرا واقع گرایانه 

جلو ببریم تا برای مخاطب باورپذیر باشد.
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طراحی صحنه و لباس سریال 
شهرزاد بسیار حرفه ای و خوب 
است. در فیلم ها و سریال های 
تاریخی مهمتر از اینکه بخواهیم اجزای تاریخ را به تصویر 
بکشیم، درآوردن روح صحنه است که در این مجموعه به 
خوبی این اتفاق افتاده است. شهرزاد در کنار طراحی های 
قابل توجه، در قصه ای که روایت می کند برای مخاطب 
بسیار جذاب است به همین دلیل هم تا انتها بیننده را با 

خود همراه می کند.

شهرزاد سریال پرطرفداری است 
تا آنجا که حتی ایرانی های خارج 
از کشور هم آن را دنبال می کنند. 
طراح صحنه و لباس این مجموعه از دوستان خوب من 
هستند اما احساس می کنم در برخی بخش ها باید توجه 
بیشتری اتفاق می افتاد؛ مثلا قا ب عکسی که در مجموعه 
استفاده شده بیشتر به زمان امروز می خورد تا زمان پهلوی 
یا اینکه گیره پرده مدرن است. اینها همگی مواردی است 
که طراح بیشتر توجه می کند و شاید نظر مردم عادی را 
جلب نکند. صحنه هایی که در شهرک غزالی گرفته شده 
فضای کهنه، قدیمی و قابل قبولی دارد اما دکور و فضاهای 

طراحی لباس های این سریال را 
خیلی دوست دارم، چون با ظرافت 
انجام شده، مخصوصا لباس های 
ترانه علیدوستی که نقش شهرزاد را ایفا می کند. طراحی 
صحنه سریال نیز خوب است ولی اگر همان رنگ هایی 
که همکار عزیز قطعا با فکر انتخاب کردند کمی پخته تر 
می شد و از شارپی در می آمد، خیلی بهتر می شد. ولی در 
کل این مسائل در حوزه سلیقه می گنجد. آقای فتحی از 
کارگردان های بسیار خوب و سرشناس هستند که بنده 
ارادت خاصی به ایشان دارم و در خلق قصه فیلم کاملا 
می دانند چطور مخاطبان را با خود همراه کنند.قصه شهرزاد 
زیباست که با بازیگران حرفه ای و البته با کارگردانی بسیار 

عالی آقای حسن فتحی شکل گرفته است.

طراحی های شهرزاد در خدمت 
داستان است و اگر هم با تاریخ 
منافاتی دارد، در شخصیت پردازی 
خوب کار کرده اند. به نظر می رسد در جاهایی که 
از شخصیت های اصلی فاصله می گیریم و به سمت 
شخصیت های فرعی یا هنرورها می رویم، فرصتی نبوده تا 
بر روی لباس های آن ها بیشتر کار شود زیرا مدل لباس ها به 
روز است. در مورد شخصیت های اصلی مثل رویا نونهالی 
)عمه بلقیس( و ترانه علیدوستی )شهرزاد( لباس ها بسیار 
خوب و به جزئیات نیز توجه شده است. طبیعی است که 
آن برهه زمانی را به تصویر کشیدن و کار کردن بر روی آن 
سخت است چرا که لوکیشن های بکر و مکان های تاریخی 
محدودی داریم اما با همین امکانات، سریال شهرزاد اتفاق 
خوبی است. البته باید یادآور شوم که شهرزاد از نظر بصری 
چیدمان شلوغی دارد و باید از رنگ با دقت بیشتری استفاده 
می شد.  به طور کلی در همه فیلم ها و سریال ها، طراحی 
در خدمت داستان است و نکته مثبت در سریال شهرزاد 
این است که طراحی ها حواس بیننده را پرت نمی کند. 
درمجموع سریال های حسن فتحی را همیشه دوست دارم 
زیرا آنقدر داستان و دیالوگ های خوبی دارد که اگر نقطه 

منفی هم وجود داشته باشد، به چشم نمی آید.

اصغر نژاد ايمانی

ليلا نقدی پری

فرحناز نادری 

منصوره يزدان جو

مخاطب خاص

مربوط به حسن آباد کهنه کاری نشده است. البته این نکته 
را هم باید درنظر داشته باشیم که این کهنه کاری ها بسیار 
سخت است. البته می دانم طراحی شهرزاد کار بسیار 
عظیم و سختی بوده و احترام زیادی برای همکارانم قائل 
هستم. ضمن اینکه قوانینی در کشور ما وجود دارد که باید 
با آنها هماهنگ شویم. اما باید از نظر تاریخی هم با زمان 
مجموعه هماهنگ باشیم. به عنوان مثال، زنی را در خانه 
نشان می دهیم که روسری دارد و کنار روسری گل بزرگی 
زده شده است که به نظرم کاری اضافه است. البته این موارد 
را چون ما در حرفه مان تخصصی نگاه می کنیم، متوجه 
می شویم وگرنه موارد مهمی نیستند که به چشم مخاطب 
عام بیاید.  دوستان زحمت کشیدند و همه می دانیم که در 
این حوزه محدودیت هایی وجود دارد. به همه دوستان در 
سریال شهرزاد خسته نباشید می گویم. کار مهم  دوستان 
این بوده که مخاطب را جذب کرده اند که فضاسازی 
قطعا یکی از عوامل آن بوده است؛ به همین دلیل تلاش 
دوستان طراح صحنه و لباس که را در این سریال نمی توان 

نادیده گرفت.
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از همـان قسـمت های اول 
فصل اول شـهرزاد مشـخص 
بـود بـا اثـر خـوش سـاختی 
روبـرو هسـتیم. خوبی هـای فیلـم در زمینه هـای 
متفاوتـی از جملـه محتـوا، دیالـوگ، بازیگرهایـی 
بـود کـه درسـت و بـه جـا انتخـاب شـده بودنـد و 
مشـخصا رضایت هـای عمومـی بیـش از نقدهـا یـا 
نارضایتی هـا بـوده اسـت. امـا مسـئله ای کـه شـاید 
در این جـا هم بتـوان به آن اشـاره کـرد و در بسـیاری 
از مجموعه هـای دیگـر ایرانـی ایـن موضـوع دیـده 
می شـود، این اسـت کـه در برخـی مـوارد داسـتان را 
حتی شـاید بی مـورد کِـش می دهیم، شـاید بـا تصور 
اینکـه مخاطـب متوجـه اتفاق نشـده یـا حتی بـا این 
دیـدگاه کـه روی نقطه نظـری کـه در متن داسـتان 
بـرای دسـت اندرکارها مهم تـر بـوده، مانور بیشـتری 

هـم می بینیـم. 
به نظرم گاهی لازم اسـت از برخی مسـائل برای یک 
بار عبور شـود تـا اثرگذاری بهتری داشـته باشـد؛ مثلا 

لحظـه شـماری بـرای ورود 
فصل دوم سـریال شـهرزاد به 
شـبکه نمایـش خانگی چنـد هفته ای اسـت بـه پایان 
رسـیده تا این سـریال باز هـم بتواند گوی یکـه تازی 

را از سـایر رقبای خـود برباید و صدرنشـین شـود.
گرچه شـهرزاد هنـوز هم بـا اختـلاف زیادی از سـایر 
سریال های شبکه خانگی توانسـته مخاطب را به خود 
جذب کند و کارنامه موفقـی از نظر فروش و محبوبیت 
بـرای خـود رقـم بزنـد، امـا شـهرزاد در قسـمت های 

ابتدایـی فصـل دوم ضعیف تر ظاهر شـده اسـت.
تـا اینجـای فصـل دوم، خبـری از دیالوگ هـای قوی 
مانند فصل اول نیسـت کـه مخاطـب را وادار به دنبال 
کردن کنـد، حتی بـه کارگیری سـتاره ها نیز، آسـمان 
فصل دوم شـهرزاد را پرنور نکرده اسـت. این شـهرزاد 
برخـلاف گذشـته و البتـه در قسـمت های ابتدایـی، 
کم رمق تـر کار خـود را دنبـال می کند. حسـن فتحی، 
سـریال های بی نظیـری را به نام خـود رقـم زده و باید 
دیـد کـه فتحـی می توانـد قلـه سـریال های فصلـی 
را نیـز بـا موفقیـت فتـح کنـد و یـا اینکـه او نیـز مهر 
تاییـدی بـر امـا و اگرهـای تولیـد سـریال های چنـد 

قسـمتی می زنـد.
با این حال که شـهرزاد هنوز نتوانسـته دل مخاطب را 
کاملا گرم کند اما هنـوز بازارش در فروش و اسـتقبال 
سـینمای خانگی گرم اسـت و می توان از آن به عنوان 
یکی از نخسـتین های پیوسـتن اقتصـاد و فرهنگ به 

نيما عليپور 
)ايسنا(

عسل داداشلو 
)خودروکار(

به روال مرسوم هفته نامه مجازی شهرزاد، بخشی از هر شماره به نظرات اهالی رسانه اختصاص دارد. در 
شماره پنجم، خبرنگاران اقتصادی نظرات خود را  درباره سريال شهرزاد بيان کردند: 

شهرزاد زیر ذره بین 
خبرنگاران اقتـــصادی

یکدیگر در بخش سـریال ها یـاد کرد.
با این اوصـاف همین شـهرزاد بـا همـه نقص هایش 
به سـریال های سـخیف و بی محتـوای صدا و سـیما 
و شـبکه های ماهـواره ای ترجیـح داده می شـود و 
به اعتقـاد نگارنده توانسـته سـطح سـلیقه مخاطب 

ایرانـی را بالاتـر ببرد.
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آمـد  شـهرزاد  وقتـي  از 
بـوي  و  رنـگ  دوشـنبه ها 
خوبي بـه خود گرفتنـد، براي منـي که مدت هـا بود از 
تلویزیون و سـینما فاصله گرفته بودم، شـهرزاد همراه 
شـد با شـروع یک واحد درسـي به نام جامعه شناسـي 
سـینما در دانشـگاه و به نوعي پایـان داد قهـري ۵، ۶ 
سـاله را. خلاصـه اینکه مـن تا حـدي با این سـریال 
انـس گرفتـم کـه بـا پایـان فصـل اول دلـم بـراي 

مي شـد!  تنـگ  شـخصیت هایش 
اکنـون فصل دوم ۵ قسـمت را پشـت سـر گذاشـته و 
کم کـم دارد جـان مي گیرد. تا بـه اینجا رویـا نونهالي 
فوق العـاده بـوده و مـن همچنـان منتظـر بازگشـت 

شـیرین دیوان سـالار از حاشـیه بـه متن داسـتانم!

شـهرزاد را شـاید بتـوان یکـی 
از بی نظیرتریـن سـریال های 
شـبکه نمایـش خانگـی دانسـت کـه توانسـته نظـر 
مخاطبـان زیـادی را بـه خـود جلـب کنـد. اگرچه من 
خبرنـگار اقتصـادی هسـتم و تخصصـی در حـوزه 
فرهنگـی و سـینمایی نـدارم، اما با کنـار قـرار گرفتن 
عوامل زیـادی از جملـه انتخاب بازیگـر، صحنه آرایی 
مناسـب، سـناریوی خوب و نظـم در توزیـع، می توان 
سـمفونی را تصـور کـرد کـه سـاز مناسـبش، گـوش 
هـر شـنونده و بیننـده را می نـوازد. شـهرزاد را قطعـا 
بایـد برخواسـته از دل دانسـت که بـر دل می نشـیند. 
نکته ای کـه به عنـوان یک ببیننـده و طرفدار سـریال 
شـهرزاد بـه ذهـن بنـده می رسـد آن اسـت کـه نباید 
فضای خالی حضـور اسـتاد گرانقدر علـی نصیریان را 
در فصل دوم سـریال از نظر دور داشـت و به نوعی این 
خلأ ذهنـی مخاطب را بـا حضور سـتارگان دیگری در 

وزن و انـدازه ایـن هنرمنـد عالی قـدر پـر کرد.

تا پیش از پخش شهرزاد در شبکه 
نمایش خانگی، نام آشناترین 
نمادی که از این کلمه به ذهن متباتر می شد، شهرزاد 
قصه گو بود، اما پس از پخش این سریال، کم کم نام شهرزاد 
بین مردم همه گیر و حتی فروشگاه هایی با نام این سریال 
خانگی هم دیده شد. یکی از وجوه تمایز این مجموعه که 
در کمتر سریال ایرانی دیده می شود، نقش پررنگ عشق و 

مهربانو مهدوی
)مهر(

فکوری  محبوبه 
)تجارت فردا(

ساناز کلاهدوز
)ايبنا(

بـه تصویـر کشـیدن علاقـه میـان شـهرزاد و فرهاد 
در برخـی سـکانس ها خیلـی زیـاد بـود، بـه طوریکه 
حتـی در برخـی صحنه هـا، شـباهت های کلامـی و 
تصویری هـم به وجـود می آمد. حتـی اگر قرار اسـت 
مطلبـی را چنیـن متمرکز بـه تصویـر بکشـیم، بهتر 
اسـت خلاقیت بیشـتری را به کار بگیریم و با استفاده 
از فضـای تازه ای مشـقت ها و حتـی علاقه های میان 
ایـن دو نفـر را به تصویر بکشـند کـه بـرای مخاطب 

ایـن فضای تکـراری نیـز از بیـن برود. 

دیالوگ های عاشقانه است، سکانس های عاشقانه ای که 
به دلایل مختلف مشابه کمتری در میان سریال هاي ایراني 
دارند. پخش سری اول سریال توانست توجه خیل عظیمی 
از مخاطبان را به خود جلب کند و هرچه به پایان سري اول 
نزدیک شدیم، بر تعداد مخاطبان آن افزوده شد. فصل دوم 
سریال بدون کمترین تغییری در لوکیشن و با تغییر تعدادی 
از بازیگران آغاز شد و مخاطبان چشم به راه نیز پیگیری 

داستان را از سر گرفتند.
سری دوم هم به مانند قسمت های قبلی از دیالوگ های 
خوبی برخوردار بود که برای مجازی نویس ها بسیار 
جذابیت خاصي دارد، از طرفی موسیقی هوشمندانه 
ای که برای این سریال انتخاب شده، کمک بزرگی به 
سریال کرده تا نه تنها مرغ امین را در مغازه ها و یا گردن 
مخاطبان ببینیم بلکه تیتراژ و موسیقی این سریال که با 
صدای محسن چاووشی است در ماشین ها و مغازه ها 

به گوش برسد.
از سویی وجود برخی صحنه ها و لوکیشین های 
نوستالژیک در سریال و زنده کردن خاطراتی خاص و 
بسیاری انتخاب های خوشمندانه دیگر باعث شده تا 
این سریال جای خود را بیشتر میان مخاطبان و جامعه 
باز کند. اما نکته ای که وجود دارد این است که چرا جای 
چنین سریال هایی در تلویزیون و شبکه های سراسری 
خالیست؟ امیدوارم روزي برسد که در شبکه هاي 

سراسري شاهد اینگونه اثرات فاخر باشیم.
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قسمت ششم

نصرت )پرویز فلاحی پور( و قباد )شهاب حسینی(
هاشم خان دماوندی )مهدی سلطانی(

فرهاد )مصطفی زمانی(
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